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Coronapandemie  -  Preventieve behandeling

In de Europese Unie in het algemeen en in Vlaanderen in het bijzonder werd door de 
overheden in de strijd tegen de coronapandemie prioritair ingezet op allerlei beperkende 
en beschermende maatregelen (mondmaskers, 1,5 meter afstand houden, quarantaine, 
…) en op het ontwikkelen van een vaccin. Op geen enkel moment werd aandacht besteed 
aan de mogelijke preventieve behandeling van de bevolking met geneesmiddelen. 

Overal in de wereld werden door verschillende overheden nochtans allerlei bestaande 
geneesmiddelen aan de bevolking ter beschikking gesteld. Het betreft voornamelijk 
ontstekingsremmende geneesmiddelen die de verspreiding van het virus, maar ook de 
ziekteverschijnselen zelf die het gevolg zijn van de coronabesmetting tegengaan. Antivirale 
geneesmiddelen zoals Mectizan, Stromectol en Plaquenil werden in heel wat landen in Zuid-
Amerika en Azië preventief toegediend aan de bevolking, met gunstige resultaten tot 
gevolg. Blijkbaar zou het toedienen van dergelijke geneesmiddelen in combinatie met het 
innemen van zink-supplementen en vitamine D voldoende zijn om de coronapandemie in 
te dijken en de overbelasting van het ziekenhuiswezen tegen te gaan.

1. Werd door de diensten van de minister of in opdracht van zijn diensten ooit onderzoek 
gedaan naar het klinisch effect van antivirale geneesmiddelen in de strijd tegen de 
coronapandemie?

2. Indien er onderzoek werd gedaan, wat waren dan de bevindingen?

3. Onder het motto ‘baat het niet dan schaadt het niet’, lijkt het mij niet geheel onlogisch 
om dergelijke middelen toe te dienen aan de bevolking, gelet op de successen die 
elders in de wereld werden geboekt. 

Waarom heeft de overheid nooit overwogen om dergelijke preventieve 
geneesmiddelen aan te kopen en - desnoods vrijblijvend - aan de bevolking ter 
beschikking te stellen?
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De indicatiestelling, het gebruik en de toelating van geneesmiddelen, is een federale 
bevoegdheid van het FAGG (Federaal Agentschap voor Geneesmiddelen en Gezondheids-
producten) en grotendeels ook een Europese bevoegdheid via het EMA (European 
Medicines Agency). Verder is het vooral de WGO die onderzoeksinspanningen rond de 
ontwikkeling en het gebruik van geneesmiddelen in hun werking naar Covid-19 
coördineert.

1-2.Onder meer rekening houdend met de bevoegdheidsverdeling, hebben we geen 
opdrachten gegeven rond onderzoek over het inzetten van geneesmiddelen in de 
strijd tegen besmettingen met het SARS-Cov-2 virus.

 
3. Wel zijn vanuit Zorg en Gezondheid de evoluties rond de Covid-strijd met genees-

middelen opgevolgd.

De geneesmiddelen die u noemt zijn zeker niet allemaal onschuldig en dat geldt in 
het bijzonder voor Plaquenil® of hydroxychloroquine, dat neveneffecten heeft op 
onder andere het hart (ritmestoornissen), bloedsuiker, spieren en pezen enz. Het 
motto ‘baat het niet dan schaadt het niet’, is hier dus zeker niet van toepassing. 
Ivermectine – het werkend bestanddeel van de producten Mectizan® en Stromectol® 
- is een product dat in de diergeneeskunde en de humane geneeskunde gebruikt 
wordt omwille van zijn parasitaire werking en kan, zij het eerder zelden, 
neurologische bijwerkingen hebben.

Geen geneesmiddel is dus zonder risico en het gebruik moet steeds goed afgewogen 
worden in een balans tussen werkzaamheid en risico’s. Experten, zoals het panel van 
de US National Institutes of Health, raden zowel het gebruik van ivermectine als van 
hydrochloroquine momenteel af. Ook de factchecker van de WGO, en de ECDC, 
pleiten momenteel tegen de inzet van hydochloroquine in de Covid-strijd. Heel wat 
onderzoek is omwille van onder andere tegenvallende resultaten ook stopgezet. Wel 
loopt er nog een Brits onderzoek naar het gebruik van chloroquine of 
hydroxychloroquine in de preventie van Covid-19 bij zorgprofessionals, COPCOV 
studie.

Wat betreft het toedienen van supplementen is er ook niet meteen veel soelaas te 
verwachten in de strijd tegen Covid-19. Zo zijn er geen wetenschappelijk correcte 
studies die het nut van zink aantonen tegen de gevolgen van een corona-infectie. 
Voor vitamine D besluit de “fact scheck” van Gezondheid en Wetenschap dat in de 
beschouwde studie geen oorzakelijk verband kon aangetoond worden tussen 
vitamine D en de ernst van gezondheidsproblemen na een corona-infectie. Noch kon 
aangetoond worden dat vitamine D-supplementen een rol spelen in het al of niet 
optreden van gezondheidsklachten na een corona-infectie. Wel is geweten dat een 
laag vitamine D-gehalte eerder een gevolg van chronische (infectie)ziekten is, dan de 
oorzaak ervan.


